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Pan 
Marek Artur Koniarczyk 
Przewodniczący Rady Miejskiej  
w Szydłowcu  

 
 
 

 
Odpowiedzi na interpelacje złożone w dniu 25.04.2021 r.1 

 
 
 
TREŚĆ INTERPELACJI: 

(1) Na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Gminy Szydłowiec wnoszę o zmianę statusu  
w uchwałach Rady Miejskiej począwszy od budżetu do zagospodarowania przestrzennego  
m. in. zakładce strategie tematyczne widnieje jako obowiązująca Uchwała Nr 215/XLIV/09 
Rady Miejskiej w Szydłowcu z dnia 26 października 2009 r. w sprawie przyjęcia Strategii 
Rozwoju Oświaty w Gminie Szydłowiec do 2013 roku oraz w zakładce o regulaminach 
obowiązują zapisy nawet 1996 roku.  
 
ODPOWIEDŹ: 

Statusy aktów prawych w Biuletynie Informacji Publicznej zostaną zaktualizowane. 
 
TREŚĆ INTERPELACJI: 

(2) Wnoszę o wprowadzenie inicjatyw polegających na:  
a) dodatkowym upamiętnianiu ważnych jubileuszy w naszej gminie np. powstania szkół czy 

spółek miejskich itd. tym upamiętnieniem byłyby nasadzenia drzew. Przykład: 75 drzew 
nasadzono na 75-lecie Liceum Ogólnokształcącego - PZS nr 1 w Trzebnicy. Po rozmowie  
z tamtejszymi pracownikami nadleśnictwa i powiatowego wydziału ochrony środowiska, 
rolnictwa i leśnictwa, aby pomogli wyznaczyć gatunki drzew i miejsca przewidziano tam 
drzewa do nasadzeń. Wspólna inicjatywa pozwoliła zostawić w Trzebnicy wymierny ślad po 
jubileuszu. Korzyści - oprócz ewidentnie ekologicznego wymiaru (poprawa jakości 
powietrza i walorów turystycznych miejscowości), miały za zadanie także jeszcze mocniej 
zintegrować lokalną społeczność, która zaangażowała się w tworzenie zielonego terenu. 
Drzewa zostały nasadzone nie tylko na terenie samego Liceum Ogólnokształcącego, ale 
także w pobliżu Gminnego Dziennego Domu Pobytu Osób Starszych Senior- Wigor. 
Młodzież planując zazielenianie terenów pomyślała również o osobach starszych, 
samotnych. Kontakt z naturą realnie wpływa na polepszenie ich samopoczucia, a nawet stanu 

                                                           
1 Data przekazania interpelacji Burmistrzowi Szydłowca: 27.04.2021 r. 



zdrowia;  
b) dodatkowego upamiętnienia urodzin każdego dziecka w naszej gminie poprzez możliwość 

nasadzenia nowego drzewka na wyznaczonym terenie przez naszych pracowników wydziału 
ochrony środowiska wraz zawieszeniem na drzewku pamiątkowej tabliczki  
z m.in. imieniem dziecka. Walory takiej inicjatywy nie trzeba rekomendować ze względu na 
wiele pozytywnych aspektów także środowiskowych i zdrowotnych a także poszerzających 
więzi rodzinne ...  

 
ODPOWIEDŹ: 

a) W Gminie Szydłowiec upamiętniane są wszystkie ważne jubileusze. O programie obchodów 
jubileuszy oraz formie ich upamiętnienia decydują organizatorzy uroczystości.  

b) Nie przewiduje się upamiętniania urodzin każdego dziecka w naszej Gminie poprzez 
nasadzenia drzew wraz z umieszczeniem na nim pamiątkowej tabliczki.   

 
TREŚĆ INTERPELACJI: 

(3) Wnoszę o rozważenie wdrożenia pomysłu otwarcia sklepu socjalnego - na początku marca  
2021 roku, pierwszy sklep społeczny na Mazowszu z przytupem otworzył swoje drzwi dla  
mieszkańców Radomia. Korzyści z takiego sklepu może przedstawić współpracujący  
z moją osobą p. Wojciech Jabłoński główny specjalista w Biurze Zarządzania Projektami  
Fundacji Funduszu Współpracy ul. Górnośląska 4a, 00-444 Warszawa tel. kom. 602  
512657 e-mail: wjablonski@cofund.org.pl, www.cofund.org.pl | www.mowes.pl 
www.facebook.com/FunduszWspolpracy 
Projekt byłby skierowany do osób znajdujących się w trudnej sytuacji materialnej oraz  
zagrożonych samotnością i wykluczeniem społecznym. Idea sklepu socjalnego umożliwia  
wspieranie osób i rodzin przy poszanowaniu ich godności i niezależności. Mogą potrzebne  
im produkty zakupić w cenach odpowiadających ich możliwościom, nie czują się przy tym 
upokorzeni otrzymywaniem darmowej pomocy rzeczowej z przydziału. W pomysł  
sklepów socjalnych wpisane są trzy kluczowe idee. Pierwszą z nich jest pomoc osobom,  
które znalazły się w trudnej sytuacji materialnej, drugą chęć przeciwdziałania marnotrawieniu 
żywności, trzecią aktywizacja społeczna osób samotnych i potrzebujących, poprzez spotkania  
i kursy organizowane w działającym w każdym sklepie punkcie kawowym. Jako przykład 
podam Dąbrowę Górniczą. Miasto zapewniło lokal i finansuje remont. Fundacja współpracująca 
z miastem zadbała o wolontariuszy do obsługi kupujących, a towar pochodzi od producentów ... 
W sklepie bardzo ważna będzie cena, przynajmniej o połowę niższa niż w zwykłych sklepach, 
ponieważ produkty będą miały krótszą datę ważności. Z tańszych zakupów nie tylko 
spożywczych, ale również środków czystości czy ubrań, będą mogli skorzystać mieszkańcy 
miasta skierowani do sklepu przez pomoc społeczną, nie chodzi bowiem o to, by rozdawać 
żywność i artykuły chemiczne za darmo. 
 
ODPOWIEDŹ: 

Otwarcie sklepu socjalnego było rozważane na wniosek Burmistrza już w styczniu 2021 roku po 
pojawieniu się informacji w mediach na temat otwarcia takiego sklepu w Katowicach przez 
Fundację „Wolne Miejsce”. W krótkim czasie pojawiła się również informacja o otwarciu z 
końcem lutego lub początkiem marca 2021 roku podobnego sklepu w Radomiu przez Fundację 



„Droga Życia”. Na podstawie prowadzonych rozmów Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Szydłowcu oraz Burmistrza Szydłowca ustalono, że zostanie wysłana delegacja na 
otwarcie sklepu socjalnego w Radomiu, podczas której będzie możliwość zobaczenia, jak taki 
obiekt wygląda i jak funkcjonuje. W dniu 3 marca 2021 roku został otwarty sklep socjalny w 
Radomiu. Zgodnie z ustaleniami Burmistrz Szydłowca wydelegował na tę okoliczność 
delegację, którą reprezentował dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Szydłowcu 
Pan Krzysztof Kisiel oraz Pan Konrad Jóźwik. Otwarcie tego przedsięwzięcia było szeroko 
opisywane i przedstawiane w mediach, delegacja natomiast miała możliwość zobaczenia, jak 
wygląda taki sklep z bliska oraz miała możliwość porozmawiania z kilkoma osobami obecnymi 
na otwarciu, w tym z Panem Zbigniewem Ciesielskim, prezesem Fundacji „Droga Życia”, która 
sklep socjalny w Radomiu otworzyła (pan Zbigniew Ciesielski zmarł 18 marca 2021 r.). Wizyta 
oraz rozmowa pozwoliły wysunąć kilka wniosków. 

1. Pierwszy z nich to liczba osób, która z takiego sklepu mogłaby korzystać. Ze sklepu 
socjalnego, który otwarto w Radomiu mogą korzystać osoby zakwalifikowane na podstawie 
skierowania wystawianego przez Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w Radomiu (dalej 
MOPS w Radomiu). Warunkiem otrzymania takiego skierowania jest korzystanie przez te 
osoby ze świadczeń pomocy społecznej na podstawie ustawy o pomocy społecznej oraz 
spełnienie kryterium dochodowego – na początku działalności sklepu dochód osób nie mógł 
przekroczyć 100% kryterium dochodowego (zgodnie z ustawą o pomocy społecznej 
kryterium to wynosi: 701 zł dla osoby samotnie gospodarującej i 528 zł dla osoby  
w rodzinie). W momencie otwierania tego sklepu można było dowiedzieć się, że 
wystawiono ok. 150 – 180 skierowań, przy liczbie mieszkańców Radomia wynoszącej około 
200 tys. oraz liczbie rodzin korzystających z pomocy MOPS w Radomiu, która na koniec 
roku wyniosła niewiele ponad 5000. Taka liczba wydanych skierowań stanowiła bardzo 
niewielki procent (ok. 3%) i stawiała zapewne wiele pytań zarówno organowi 
założycielskiemu, jak i władzom Radomia. W związku z tym podwyższono między innymi 
kryterium dochodowe uprawniające do otrzymania skierowania do wysokości 150% 
(1051,50 zł dla osoby samotnie gospodarującej i 792 zł dla osoby w rodzinie) – kryterium to 
stosowane jest przez ośrodki pomocy społecznej przy przyznawaniu świadczeń w ramach 
programu „Posiłek w szkole i w domu”.  Należy w tym miejscu zaznaczyć, że każdy 
ośrodek pomocy społecznej działa w oparciu o ustawę o pomocy społecznej i może  
w przedstawianym przypadku wydawać skierowania na podstawie kryteriów dochodowych, 
których granice wytyczone są właśnie przez ustawę o pomocy społecznej. Jak się okazuje, 
na podstawie informacji uzyskanej z MOPS-u w Radomiu w dniu 27 kwietnia 2021 r., 
liczba wydanych skierowań zwiększyła się do 800 szt. Mimo wszystko liczba wydanych 
skierowań stanowiąca 16% ogólnej liczby korzystających z pomocy MOPS w Radomiu na 
koniec 2020 roku jest niewielka. Analizując powyższy przykład, przenosząc go na grunt 
Gminy Szydłowiec, można stwierdzić, że na koniec 2020 roku z pomocy społecznej 
skorzystało 604 rodziny, 16% tej liczby stanowi 96 rodzin (należy tutaj pamiętać, że liczba 
rodzin korzystających z pomocy społecznej z roku na rok maleje). Również w tym 
przypadku jest to niewielka liczba mogących zrobić zakupy w sklepie socjalnym. W miejscu 
tym należy dodać kolejny argument, otóż pracownicy Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Szydłowcu założyli i są członkami Szydłowieckiego Stowarzyszenia Pomocy 
Osobom Najuboższym, pracują w nim jako wolontariusze – nie są w żaden sposób 
wynagradzani. Stowarzyszenie to na podstawie podpisanej umowy z Radomskim Bankiem 



Żywności dystrybuuje żywność. Dystrybucja ta nie może się odbyć bez współpracy 
z Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej w Szydłowcu, który wskazuje, jaką liczbę 
rodzin objąć pomocą oraz wydaje skierowania do odbioru tej żywności/paczek.  
Na podstawie podpisanej umowy z Radomskim Bankiem Żywności w 2021 roku z pomocy  
w postaci paczki żywnościowej skorzysta 765 osób w 361 rodzinach. Innymi świadczeniami 
rzeczowymi, które są oferowane rodzinom z naszej gminy są: możliwość skorzystania  
z ciepłego posiłku oraz paczki świąteczne dla 100 samotnych, najuboższych mieszkańców 
wydawane przed świętami Bożego Narodzenia. 

2. Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w Szydłowcu takiego sklepu prowadzić nie może. 
Operatorem placówek może być organizacja pozarządowa lub inny podmiot prowadzący 
działalność pożytku publicznego, który działa w Szydłowcu lub poza nim. W związku 
z powyższym należałoby ogłosić konkurs na prowadzenie sklepu socjalnego i wyłonić 
operatora, z którym samorząd, w tym MOPS Szydłowiec, mógłby współpracować. 
Szydłowieckie Stowarzyszenie Pomocy Osobom Najuboższym, ze względu na specyfikę 
pracy członków Stowarzyszenia oraz charakter organizacji, takiego sklepu nie mogłoby 
prowadzić. Kolejna rzecz to lokal, który gmina musiałaby udostępnić na utworzenie sklepu  
i który musiałaby zapewne dostosować do potrzeb sklepu, wyposażając go np.: w regały, 
chłodziarki, lady/stoły, kasę fiskalną.  

3. Chcąc realizować projekt utworzenia sklepu socjalnego, należy również brać pod uwagę 
kwestie jego zaopatrzenia. Idea istnienia takiego punktu zakłada robienie zakupów w dużo 
niższych cenach. Towar trzeba by pozyskiwać od innych punktów sprzedaży, w których 
termin ważności danego artykułu zbliża się do końca i którego z założenia dany punkt 
handlowy nie sprzeda. Na podstawie rozmowy dyrektora MOPS w Szydłowcu z panem 
Zbigniewem Ciesielskim ustalono, że artykuły spożywcze są również kupowane np. 
w hurtowniach. W związku z powyższym przed utworzeniem sklepu socjalnego  
w Szydłowcu należałoby przeanalizować, czy przy tej wielkości miejscowości dyskonty, 
które funkcjonują na naszym terenie, będą wspierały tego typu akcje i czy dla około 16% 
korzystających z pomocy społecznej, robiących zakupy w sklepie socjalnym racjonalne 
będzie jego utworzenie. Poza tym organizacja pozarządowa, która prowadziłaby taki sklep, 
musiałby wziąć pod uwagę przede wszystkim koszty jego działalności: koszty pracy 
pracowników sklepu, koszty jego funkcjonowania (ciepła i zimna woda, prąd, centralne 
ogrzewanie, wywóz nieczystości, ochrona, telefon, internet, dzierżawa nieruchomości, 
podatek,  itp.). 

Istota utworzenia sklepu socjalnego jest jak najbardziej słuszna, dlatego już z początkiem roku 
zwrócono na ten projekt uwagę. Tak jak wspomniane jest w interpelacji, celem jego utworzenia 
jest wyjście naprzeciw potrzebom osób doświadczających stałych lub tymczasowych trudności 
finansowych, ubóstwa i kryzysów życiowych. Należy jednak bardzo dokładnie zastanowić się na 
tym projektem, nie zamykać się na jego powstanie, ale szczegółowo przeanalizować potrzebę 
jego utworzenia w naszym mieście, ponieważ szczytna społecznie idea nie do końca może się 
sprawdzić w Szydłowcu. 
 
TREŚĆ INTERPELACJI: 

(4) Wnoszę o rozważenie w niedalekiej przyszłości budowy miejskiej stacji paliw (istnieje 
możliwość pozyskania na ten cel środków zewnętrznych). W Polsce przybywa lokalnych stacji 



paliw zakładanych przez podlegające samorządom spółki komunalne. Głównym powodem 
uruchomienia miejskiej stacji jest chęć zapewnienia mieszkańcom tańszego paliwa niż na 
stacjach typowo komercyjnych, gdzie ceny często są wygórowane. Oprócz oferowania 
mieszkańcom paliwa po niższej cenie, zapewniają też zarządcom niemałe wpływy. Niektóre 
miejskie stacje paliw działają już od kilkunastu lat. Ich zarządcy zgodnie jednak twierdzą, że 
wypełniają one swe zadanie, czego najlepszym przykładem Tarnów, Stalowa Wola czy Konin. 
Proponując niższe ceny, samorządowe stacje wpływają też na obniżenie ich przez innych 
przedsiębiorców. Przykłady w takich miastach, jak m.in. Płock, Tarnów, Kraków, Rzeszów, 
Ostrołęka czy Stalowa Wola pokazują, że to skuteczna metoda, która w dodatku zapewnia 
niemałe wpływy. Samorządy wskazują też na korzyści w postaci miejsc pracy i ... dochodów. 
Przy każdym stanowisku dostępne są kosze na śmieci i myjki do szyb samochodowych. Klienci 
korzystać mogą również z darmowego kompresora, a także - za drobną opłatą - z odkurzacza do 
czyszczenia wnętrza pojazdów i ciśnieniowej myjki do tapicerki samochodowej. Można 
zaplanować także w przyszłości rozbudowę stacji także o dystrybutory LPG. Dodatkowo m.in. 
spółki miejskie wykorzystują stacje przede wszystkich do tankowania swego taboru, ale przy 
okazji mogą czerpać też z tego dodatkowe dochody poza działalnością podstawową.  
W przypadku Gminy Szydłowiec można byłoby włączyć do istniejącego programu 
lojalnościowego. Aby zweryfikować inwestycję można skorzystać z usług specjalizującej się we 
wsparciu dla branży paliwowej firmy doradczej Information Market. Spółka przygotowuje 
projekt "Samorządowa stacja paliw", w ramach którego oferuje doradztwo w przygotowaniu  
i realizacji budowy. Obecnie do budowy stacji przymierzają się kolejne samorządy m.in. Chełma 
i Włodawy.  
 
ODPOWIEDŹ: 

Planowane jest uruchomienie stacji paliw przez Ciepłownię Miejską Sp. z.o.o w Szydłowcu,  
z której korzystać będą mogły jednostki organizacyjne Gminy. Obecnie przygotowywana jest 
dokumentacja niezbędne do uruchomienia takiej działalności.    

 
Z poważaniem 
 

BURMISTRZ 
/-/ 

Artur Ludew 
 
 
 
 
 

 
Do wiadomości: 
Rada Miejska w Szydłowcu 
 


